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Beszélgetés Ambrus Tibor polgármesterrel beruházásokról, tervekrõl
- Polgármester úr, egy település éle-

tében fontos szerepet játszik, hogy az
utak megfelelõ állapotban legyenek.
Idén 10 utcát újítottak fel. Milyen támo-
gatást kaptak, kitõl és miért pont ezekre
az utcákra esett a választás?

- Eredetileg 200 millió forintos tá-
mogatást kaptunk a Belügyminisztéri-
umtól a Füredi út felújítására. Sajnos a
rendkívül magas járulékos költségek és
a külterületi ingatlantulajdonosok el-
lenállása miatt, nem tudtuk megvalósí-
tani a beruházást. Ezért döntött úgy a
Képviselõ-testület tavaly december-
ben, hogy a pályázati forrásból 10, már
engedélyes tervvel rendelkezõ utcát
újítunk fel 230 millió forintos összeg-
bõl, ahol a különbözetet és a már ko-
rábban megtörtént tervezés teljes költ-
ségét az Önkormányzat a saját költségvetésébõl állta. Az utcák folyamato-
san felújításra kerültek, szezon elõtt a Mandulavirág, Balaton, Napsugár,
Kõkorsó, Hársfa és Gyöngyvirág utcák, õsszel pedig a Szent Donát, Deák
Ferenc, Kisfaludy utcák és a Veszprémi út 4-8. házszám elõtti szakasza.

- Ha már útfelújításról beszélünk, vannak olyan utcák a községben,
amelyekre szintén ráfér a felújítás. Lehet azt már tudni, hogy jövõre mely
utcáknál történik meg a rekonstrukció?

- Ahhoz, hogy egy utcát felújítsunk, különbözõ feltételeknek meg kell,
hogy feleljen. Több olyan utca van a településen, ahol megvalósítanánk a
felújítást, de ahhoz területtel és együttmûködési szándékukkal, a tulajdo-
nosoknak is hozzá kell járulniuk. Ahol ez nem történik meg, nyilván nem
tudunk új utat építeni. Azt senki nem várhatja el tõlünk, ha bele kerül egy
utca 20-30 millió forintba, akkor még legalább ennyi pénzért kisajátítsuk
a tulajdonosoktól a területeket, hogy megfelelõ szélességûek legyenek az
utcák. Ha megnézzük Paloznakot és Alsóörsöt, ott a lakóknak általában a
beruházás költségeinek a feléhez hozzá kell járulniuk. Hozzáteszem na-
gyon kevés ilyen felajánlás történt eddig Csopakon, de nyitottak vagyunk
rá, és biztos vagyok benne, hogy a Képviselõ-testület elõtérbe helyezné
ezeket a beruházásokat. A Füredi útból okulva, mi nem szeretnénk még
egyszer abba a hibába esni, hogy nagyon sok energiát és pénzt beleölünk
egy átfogó rekonstrukcióba, és a végén kiderül, hogy nem egyezik az el-

képzelésünk az ingatlan tulajdonosokéval. Mindezek ellenére a Füredi út
minõsége sokat fog javulni, új burkolatot fog kapni, megtartva az eredeti
nyomvonalát. Azt mindenképpen elmondhatjuk, hogy kevés olyan telepü-
lés van, amely ilyen intenzíven újítja fel az úthálózatát, mint mi. 

- Az úthálózathoz kötõdik a biztonságos csomópontok és gyalogosát-
kelõk kialakítása is. Csopakon az egyik ilyen, szezontól függetlenül nagy
forgalmat bonyolító terület a Füredi út és a 73-as út keresztezõdése. Itt
várható valamilyen fejlesztés a jövõben?

- Igen. Megrendelést adtunk a körforgalom önálló tervezésére, remél-
hetõleg néhány héten belül engedélyes tervekkel fogunk rendelkezni, és
az út kezelõjével és tulajdonosával közösen megvalósulhat a már több,
mint 20 éve remélt beruházás. (Folytatás a 3. oldalon)

Ambrus Tibor polgármester

Tisztelt Csopaki Polgárok!
Karácsonyig még egy pár napot várni kell, de a közelgõ ünnep hangula-
ta egyre inkább hatalmába keríti mindannyiunk szívét. 

A karácsony minden ember ünnepe, a család, a békesség, az életbe ve-
tett hit, a remény, az újjászületés, az örömet hozó fény ünnepe. Az ünnep
meghittségét, varázsát, békességét azonban nekünk kell kialakítani a csa-
ládban és a nagyobb közösségben egyaránt, hiszen az elmúlt években
Csopakon a karácsony egy kicsit közösségi ünnep is.

Újra díszbe öltöztettük a Csonkatorony környékét, talán sosem volt
ilyen szép. Újra áll a betlehemi jászol, újra tudtunk egy kis ajándékot ké-
szíteni és újra méltóképp meg tudjuk köszönni mindenkinek a segítségét,
akik idén is hozzátettek Csopak fejlõdéséhez.

A karácsony alkalmat kínál arra, hogy megnyissuk szívünket az öröm-
re, mások iránti szeretetre és kedves szóval, mosollyal a közelgõ újesz-
tendõre szóló jókívánságokkal közeledjünk egymáshoz.

Tudjunk tiszta szívvel, szeretettel örülni. Az igazi öröm azonban csak
akkor és úgy születhet szívünkben, ha a betlehemi istálló fényei nemcsak a
mi arcunkat világítják meg, hanem mindenkiét. Ha a karácsony üzenetét az
ünnep ragyogása után lesz erõnk a következõ esztendõben is továbbadni.

Kedves csopakiak!
Kívánom, hogy szép karácsonyuk legyen, amit Önök tesznek széppé

bölcsességükkel és szeretetükkel. Valamennyiünk számára, minden cso-
paki és Csopakot szeretõnek áldott, szerettei körében eltöltött boldog,
meghitt ünnepet kívánok.

Ambrus Tibor polgármester



Lengyelország felszabadulásának 100. évfordulója
Lengyelország felszabadulásának 100. évfordulóját ünnepeltük

Myslenicében. Történeti Múzeum avatásán vettünk részt, megkoszo-

rúztuk a Hõsi Emlékmûvet, a gálamûsort követõen lengyelül elmon-

dott ünnepi gondolatokkal köszöntöttem a résztvevõket – tájékoztat-

ta Ambrus Tibor a Csopaki Híreket.

https://www.facebook.com/Myslenice.iTV.TelewizjaPowiatowa/

videos/324420288142287/ (a helyi tv összefoglalója)

2 Események

Csopak értékei és kincsei Debrecenben
A Városok Falvak Szövetségének- Halász János elnök úr-

meghívásának eleget téve a „Tímár-ház közéleti estjén” Csopak
mutatkozott be. Csopakot Ambrus Tibor polgármester, kollégák-
kal együtt, a Református Asszonykör és a Csopak Táncegyüttes
vezette delegáció képviselhette.

Az estet Halász János országgyûlési képviselõ a Városok, Falvak
Szövetségének elnökeként nyitotta meg. Ezt követõen Ambrus Tibor
polgármester egy prezentáción keresztül mutatta be a települést, be-
szélt a csopaki közösség életérõl, borkultúráról, gasztronómiáról, va-
lamint a fürdõéletrõl. A mûsort a Református Asszonykör és a Csopak
Táncegyüttes mûsora színesítette. A csopaki konyha dolgozói által ké-
szített hidegtálakat és meleg ételeket kóstolhatták meg a vendégek,
csopaki borok és helyi készítésû szörpök kíséretében. A Református
Asszonyok 19 féle mandulás süteménnyel lepték meg a vendégeket.



(Folytatás a címlapról)
De az autósok mellett gondoltunk a gyalogosokra is. A Kisfaludy ut-

ca és a Fürdõ utcai járdák teljesen megújultak az elmúlt években, jórészt
önerõbõl. Vannak további terveink, szeretnénk a körforgalom megvaló-
sulásával együtt a Füredi úton a templomtól egészen a Kiskert utcáig fel-
újítani, illetve új járda szakaszt építeni.

- Idén õsztõl több felfordulást okozó nagy beruházás is folyik a tele-
pülésen, mit lehet ezekrõl tudni?

-Igen. Valóban most folyik az ellátatlan területek csatornázása és a Kis-
hegyi területrész vízzel való ellátása. A csatornázás az Öreghegyi utca, Bo-
róka utca, Füredi út, belterületi szakaszát, az arra rácsatlakozó utcák egy ré-
szét, illetve a Falukertje utcát érintik. A beruházás befejezésével szinte tel-
jesen csatornázott lesz településünk. A másik beruházás az Öreghegyi és
Kishegyi utcát, valamint az erre csatlakozó kisebb közöket érinti. Itt közös-

ségi összefogással, ma-
gánerõbõl, az Önkor-
mányzat támogatásával,
a területrész vízzel való
ellátása történik. A föld-
munkák nagyrészt befe-
jezõdtek, a terület bur-
kolattal való ellátását
pedig az idõjárástól füg-
gõen legkésõbb jövõ ta-
vasszal szeretnénk meg-
oldani.

- A strand mindig is
kiemelt fontossággal bírt Csopakon. Idén is jelentõs fejlesztések történ-
tek, várható, hogy ez a jövõben is folytatódik? Vannak már konkrét el-
képzelések?

- Tisztában vagyunk vele, hogy a strandot minden évben fejlesztenünk
kell. Sajnos az elmúlt két évben a homokozást nem tudtuk megvalósíta-
ni. Tavaly a vizes világbajnokság kötötte le a munkagép kapacitást, idén
pedig elromlott az a gép, amely ezeket a munkálatokat végzi. Kértünk ki-
vitelezési ajánlatot, és jövõre reményeink szerint semmi sem gátolja azt,
hogy a munkálatok elkezdõdjenek, és végre ismét a gyerekek, családok
nagy örömére lesz gyermekpancsoló a csopaki strandon. Nagyon fontos-
nak tartjuk a középsõ vizesblokk teljes felújítását, ami az idõk során el-
használódott. Továbbá szeretnénk az üzletsor elõtt a térburkolatot egysé-
gesíteni, a járda mellett kitaposott részét kissé megnövelni. A vendégek
részérõl nagy igény van a szabadtéri öltözõkre, így ezeket is szeretnénk
megvalósítani. 

- Pályázati pénzbõl új konyha létesült az Üdülõfalu és Kempingben. Ho-
gyan látja az elmúlt hónapokat? Beváltak azok az elképzelések, amelyeket
megfogalmaztak a beruházás elõtt? Milyen jövõje lehet a konyhának?

- Egy modern gépekkel felszerelt, kényelmes, és a kor szellemének
megfelelõ konyhánk van, kiváló szakemberekkel, így azt mondhatom,
hogy beváltak az elképzeléseink. Az óvoda konyhájának üdülõfaluba köl-
töztetése mérföldkõnek számít. Az oviban lévõ községi konyha helyén
egy tornaszobát, kisfoglalkoztatói szobát, és egy melegítõhelyiséget ala-
kítottunk ki. Nemcsak az óvoda, iskola, szociális és vendégétkeztetés ol-
dódott meg, hanem további funkciókat is elláthat, többek között esküvõk,
konferenciák és egyéb rendezvények lebonyolítását. 

- A Civilház felújítása folyamatban van, ha jól tudom, mindezt önerõ-
bõl sikerült megvalósítaniuk. A beruházás mennyire terhelte meg a költ-
ségvetést? Milyen felújítások történtek?

- Valóban, pályázati forrás hiányában önerõbõl végezzük a felújítást.
Miután nem találtunk olyan vállalkozót, aki a munkálatokat egyben elvé-
gezné, így részfeladatokra bontottuk. Elkészült a tetõszerkezet felújítása,
mintegy 6 millió forintból, közel másfél millió forintból pedig megtörté-
nik a nyílászárók cseréje. Télen vagy tavasszal, nyilván az idõjárástól
függõen, a külsõ homlokzat felújítása is elkészül. Reményeink szerint té-
len a belsõ munkálatok is befejezõdnek. 

- A legutóbbi Csopaki Hírekben szerepelt, hogy két csoportos bölcsõde
megvalósítását tervezi az önkormányzat. Milyen fázisban van mindez?

- Nagy igény van a bölcsõdére, megfelelõ pályázati támogatás esetén
szeretnénk a beruházást megvalósítani. Az elsõ lépés az, hogy koncep-
ciótervet készítünk, melyet beadunk pályázatra. Ha ott nyerünk, akár egy
éven belül megépülhet a bölcsõde.

- Szintén jó hír, hogy megújul az iskola tornaterme. Miért tartja fon-
tosnak ezt a felújítást? 

- Évek óta fontosnak
tartottam, mindezt nyomon
lehet követni, a testületi
üléseken ennek többször is
hangot adtam. A gyerekek
biztonsága sokkal fonto-
sabb annál, hogy pályázati
forrásokban reményked-
jünk, ezért az önkormány-
zat úgy döntött, hogy 10
millió forinttal támogatja a
tornaterem felújítását, a
többlet költségeket pedig a
református közösségünk
vállalta át. Így már idén
egy felújított, biztonságos
tornaterem várja a gyereke-
ket, sportolókat.  

- Sajtótájékoztató keretén belül mutatták be Csopak Község Önkor-
mányzatának smart applikációját, mely az országban eddig egyedülálló.
Milyenek voltak a visszhangok?

- Néhány héten belül több, mint háromszázan töltötték le az appliká-
ciót. Az országon belüli híre talán nagyobb is volt, mint a Csopakon be-
lüli visszhangja. Nagyon sok polgármester kolléga keresett meg, és azt
tudom, hogy Tihanyban, Pápán, de több helyen is elindul a saját appliká-
ciójuk fejlesztése, kivitelezése.  

- Egy település életében nemcsak a fejlesztések meghatározóak, ha-
nem a rendezvények is. Még hátravannak ugyan a decemberi események,
de hogyan értékeli az idei programokat? 

- Januártól új kollégák kezdtek dolgozni a programokon. Elmondhat-
juk, hogy több és sokrétûbb rendezvények voltak idén, mint korábban. Itt
kiemelném a Filmklubot és a kultúrházban megrendezett esteket, ame-
lyekre nagyon sokan voltak kíváncsiak. Néhány eseményünknél a kultúr-
ház kicsinek is bizonyult. Ez az év egy tanulóév volt, remélhetõleg a kö-
vetkezõ évektõl beáll
egy olyan programso-
rozat, amely hosszútá-
von meghatározza Cso-
pak kulturális életét.
Nemcsak az idegenfor-
galmi szezonon belül,
hanem azon kívül is. 

- Idén bevezették az
Egészséges Csopakért
Programot. Mennyire
vált be mindez? 

- Nagyon jó volt a
fogadtatása és a vissz-
hangja. Azt látom,
hogy a védõoltásokat
sokan igénybe veszik, a
tavasszal meghirdetett
egészségnapon nagyon sokan részt vettek a különféle szûréseken, ez is
azt mutatja, hogy jó döntést hoztunk akkor, amikor elindítottuk az Egész-
séges Csopakért Programot. Novemberben megtörtént a hölgyeknél a
rákszûrés. Reményeink szerint jövõre kibõvített szûrõvizsgálatokkal tu-
dunk a lakosság szolgálatára állni, mert az emberi életnél fontosabb nin-
csen. Ha idõben észrevesszük a bajt, könnyebben orvosolható. 

- Ami Csopakon meghatározó még, az a közösség ereje. Egyetért ez-
zel? Mint polgármester miként vélekedik errõl, hiszen voltak olyan ese-
mények, megmozdulások, ahol több ember a szabadidejét feláldozva a
közösségért tett. 

- Csopak mindig is híres volt arról, hogy egy erõs és összetartó közös-
ség, melyet idén is több alkalommal lehetett látni. Pontosan a benne élõ
emberek miatt ennyire szerethetõ. Kevés község és város mondhatja el
Magyarországon, ahol ennyire nagy a lokálpatriotizmus. Amíg ilyen em-
berek élnek Csopakon, addig ennek a településnek hosszútávon biztosí-
tott a jövõje. Szendi Péter
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Egy modern gépekkel felszerelt, kényel-
mes, és a kor szellemének megfelelõ
konyha lett kialakitva, kiváló szakembe-
rekkel

A felújított Szent Donát utca

Az önkormányzatt saját forrásból valósítot-
ta meg 10 millió forint értékben a tor-
naterem felújítását, a többlet költségeket pe-
dig a református közösség vállalta át



Minden évben megrendezésre kerül a Kódex bírálat, immáron
2013-óta. Öttagú szakmai és társadalmi zsûrit hívnak össze Cso-
pakon, hogy eldöntsék, mely termelõk kaphatják meg a Csopaki
Kódex Hegybor és Dûlõbor védjegyet az elõzõ évjárat termésébõl
készült tételek esetében.

Most sem volt ez másképp. Kovács Tamás a Csopaki Kódex titká-
ra és a Szent Donát Birtok tulajdonosa szerint az idei Kódex bírála-
ton is kiváló borok mérettették meg magukat. Ahogy az elmúlt évek-
ben, most sem a mennyiségre, hanem a minõségre mentek. A nyár
száraz volt és meleg, nagyon oda kellett figyelni a cukorra és a savak-
ra. Pár nap dönthetett a szõlõben arról, hogy valaki jókor szedi vagy
elkésik. Azért szükséges kiemelten hangsúlyozni az évjárat sajátossá-
gait, mert a Kódex védjeggyel ellátott borok esetében a savak, mara-
dék cukor és az alkohol analitikai értéke is meghatározott keretek kö-
zött kell, hogy mozogjon. A termelõk évente többször ellenõrzik a te-
rületeket, birtokbejárások és pincekóstolók során, majd a pincében a
már kierjedt potenciális Kódex borokat is. Aki valamilyen, akár rajta
kívülálló ok miatt, nem tudja betartani a szabályzatot, nem küldhet be
a bírálatra bort és az adott évjáratban nem használhatja a Kódex véd-
jegyet. A védjegy alá tartozó tételek a legmagasabb minõséget képvi-
selõ dûlõ szelektált borok. Összesen nyolc tétel kaphatta meg az idei
évben a Kódex védjegyet. Ebbõl is látszik, hogy a szakmai zsûri
mennyire odafigyel a Csopaki Kódex négy pillérjére, nevezetesen a
hagyományra, az eredetre, a természetességre és a termõhelyre.
Utóbbiaknál öt település jöhet csak szóba: Alsóörs, Csopak, Felsõörs,
Lovas és Paloznak. 

- A Csopaki Kódex védjegyrendszer kialakítás utána távlati célunk
az volt, hogy a történelmi csopaki termõhelyhez tartozó öt falu önál-
ló európai eredetvédelmet kapjon, és zárt termõhely legyen. Ezt a cél
tavaly sikerült elérni és a most októberben bírált borok címkéin önál-
ló eredetmegjelölésként jelenik már meg Csopak és a dûlõk neve. Ko-
rábban a Balatonfüred-Csopaki borvidék neve szerepelt az itteni bo-
rokon, most már azonban Csopak egy önálló eredetvédelmi kategó-
ria, melynek használatához szigorú szabályoknak kell megfelelni. A
Csopaki eredetvédelem azt a mintát követi, amit a legsikeresebb fran-
cia rendszerek is használnak. Piramis elvben épül fel, ami annyit je-
lent, hogy minél kisebb földrajzi egység szerepel a címkén, ahhoz an-
nál szigorúbb minõségi paraméterek tartoznak. Csopak szabályzata
sokkal szigorúbb, mint a balatoni, vagy a Balatonfüred-csopaki,

ráadásul a Csopakon belüli dûlõk nevéhez még ezen belül is komo-
lyabb minõségi elõírások tartoznak. Amitõl pedig igazán úttörõ az új
Csopaki eredetvédelem, hogy kizárólag olaszrizling és legfeljebb 15
százaléknyi furmint házasítása viselheti Csopak és dûlõinek nevét. A
bor csak száraz lehet és kötelezõ palackozni. A dûlõkben elvétve ter-
mõ más fehér fajták, valamint a rosék és vörösborok a jövõben nem
lehetnek csopakiak és nem viselhetik az öt falu valamint dûlõik nevét
– foglalja össze Kovács Tamás a Csopaki védjegy lényegét. A véd-
jegy tulajdonosa a csopaki önkormányzat. Ambrus Tibor polgármes-
ter éllovasa a szõlõterületek megóvásának és a kódex termelõket pél-
daszerûen támogatja. A munka azonban itt nem áll meg, szeretnének
egy sebességgel feljebb kapcsolni. Elsõ lépésként készül egy Kódex
film, amit online tesznek elérhetõvé, de több kiállításon is bemutat-
ják, több nyelven lesz feliratozva. Mindezzel a már meglévõ célkö-
zönségüket kívánják megszólítani és újabb borkedvelõket. A kom-
munikációt mindenképen erõsíteni kívánják. Egységbe szeretnék ön-
teni az õsztõl tavaszig meglévõ programokat, amelyek a termõterüle-
tek pincészeteiben zajlanak, egymást segítve, támogatva. 
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Csopaki Hírek
2019-es hirdetési tarifái

1/8 oldal 5 ezer forint+ÁFA/egyszeri megjelenés

¼ oldal 10 ezer forint+ÁFA/egyszeri megjelenés

1/2oldal 17.500 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés

1/1 oldal 35 ezer forint+ÁFA/egyszeri megjelenés

A telefonos applikáción az éves hirdetési díj: 18 ezer forint+ÁFA

Az árak a szöveges hirdetés anyagának megjelenítését foglalja ön-

magában. A grafikai megjelenítés és vagy fotó(k) közlése felárat tar-

talmaz. Negyed éves megjelenés esetén 3% árkedvezmény, fél éves

megjelenés esetén 5%-os árkedvezmény, éves megjelenés esetén

10%-os árkedvezményt biztosít Csopak Község Önkormányzata.

Minden hirdetõ esetében az Önkormányzat szerzõdik a hirdetõfel-

vétel. A hirdetés valós tartalmáért minden esetben a hirdetõ vállal

jogi felelõsséget!

A Csopaki Kódexet tovább kívánják népszerûsíteni – védjeggyé vált
a Csopaki, mint bor

2012-ben, a csopaki bortermelõk közössége azzal a céllal hozta lét-
re a Csopaki Kódexet, hogy a csopaki szõlõ-és borkultúrát, valamint
a Csopakit, mint hagyományos borfajta jó hírét és kiváló minõségét
védje – hangsúlyozza Kovács Tamás a Csopaki Kódex titkára és a
Szent Donát Birtok tulajdonosa.

Összesen nyolc tétel kaphatta meg az idei évben a Kódex védjegyet.
Ebbõl is látszik, hogy a szakmai zsûri mennyire odafigyel a Csopaki
Kódex négy pillérjére, nevezetesen a hagyományra, az eredetre, a
természetességre és a termõhelyre.



2018. november 24-én került sor a 2018. év utolsó országos szin-
tû versenyére Monoron. 

A Diákok Taekwon-do Olimpiájáról a csopaki Hullámtörõk TKD
Klub 5 versenyzõje közül négyen éremmel a nyakukban térhettek vissza.

Eredmények: 1. Gábor Alma - formagyakorlat, ezüstérem
2. Huszár Vanda - formagyakorlat, ezüstérem
3. Soós Klaudia - formagyakorlat, aranyérem

4. Steinhausz Gergõ - küzdelem, bronzérem.
Nagy gratula valamennyi versenyzõnek, és köszönet azoknak a

csapattagoknak és családtagoknak, akik elkísértek bennünket a ver-
senyre. Hajrá Hullámtörõk!

Fontos a kulturális hálózat kiépítés és mûködtetése –
tíz éve alakult meg a Városok és Falvak Szövetsége

Halász János az egyesület elnöke szerint nélkülözhetetlen a közös kulturális hagyomány
Tíz éve mûködik

eredményesen a Váro-
sok és Falvak Szövetsé-
ge. Debrecen a Váro-
sok, Falvak Szövetsége
Kulturális Régió – mint
államhatárokon átnyú-
ló kulturális szervezet –
létrehozásával olyan
nemzetközi kulturális
egyesület létrejöttét kí-
vánta elõsegíteni, ame-
lyet a régió települései-
nek önkormányzatai,
egyházai, kulturális és
civil közösségei együtte-
sen alapítanak. 

Az elmúlt években
Veszprém megyébõl Ba-
latonfüred, Csopak,
Paloznak, Pápa és Ti-
hany csatlakozott. A Vá-
rosok és Falvak Szövet-
sége identitását, a közös
kulturális hagyományból
eredezteti. Tagjai arra tö-

rekszenek, hogy a régió fejlõdése érdekében az egyszer már kialakult
kapcsolódásokat újra felépítsék, a meglévõket megerõsítsék. Elsõdle-
ges céljuk egy olyan kulturális hálózat kiépítése és mûködtetése,
amely lehetõvé teszi egymás kulturális értékeinek megismerését és
megismertetését, s ennek kapcsán közös projektek kidolgozását a
kultúra különbözõ területein. Az egyesület tagjai felismerték és biz-
tosak abban, hogy a fenti célok megvalósítására csak együtt és
együttmûködve képesek.

Halász János a szövetség elnöke készségesen állt lapunk rendelke-
zésére egy csopaki sajtótájékoztató után, ahol az országban elsõként
mutatták be a Csopak Smart Önkormányzat applikációt. A fejlesztés
a Városok és Falvak Szövetsége keretén belül valósult meg. –Nagyon
sok megyébõl, több település és város csatlakozott a szövetséghez az
évek során. Egy olyan közösségi, kulturális együttmûködést indítot-
tunk el, amikor egymásnak segíteni tudunk. Részt tudnak venni a kü-
lönbözõ csoportok a fesztiválokon. Ez egy olyan belsõ együttmûkö-
dés, amikor megismerjük a másik településnek az értékeit, saját érde-
meinket pedig örömmel meg tudjuk mutatni. Tulajdonképpen a hét-
köznapi hazaszeretetet is építõ együttmûködése ez. 

A Városok és Falvak Szövetségének jelenleg 32 tagja van. Ez egy
olyan szervezet, amelyhez nem alanyi jogon lehet csatlakozni. Ha va-
lamelyik önkormányzat jelentkezik, akkor a meglévõ tagok eldöntik,
hogy felveszik a szövetségbe vagy sem. Az egyesület azonban nem-
csak belföldön erõs, hanem külföldön is szeretné megmutatni azokat
az értékeket, mely a településekre jellemzõ. Nemrégiben Halász Já-
nos országgyûlési képviselõ, a Városok és Falvak Szövetségének az
elnöke Moszkvában járt Ambrus Tibor Csopak és Tósoki Imre Ti-
hany polgármestereivel. – Nagyon értékes és hasznos dolog az, ha
meg tudjuk mutatni külföldön a hazai értékeinket. A Városok és Fal-
vak Szövetsége stratégiai együttmûködésben van a Balassi Intézettel,
amely a magyar mûvelõdés nemzetközi kapcsolatrendszerének nem-
zeti intézete, mely szakmai irányító központként mûködik. Rómában
és Moszkvában rendeztünk már programokat. Több települést itt be-
mutatunk. Ez egyrészt megmutatja Magyarország erejét, ami nagyon
fontos, de kétségtelen tény, hogy turisztikai jelentõsége is van. Egyre
több orosz turista érkezik hazánkba. A csopaki és tihanyi bemutatko-
zás Moszkvában nagyon sikeres volt, nagyon sok turisztikai szakem-
ber volt jelen, jó hírét vittük Magyarországnak, természetesen bele-
értve ezt a régiót is. Folytatjuk ezt majd több tagtelepülésünkkel és
más külföldi helyszíneken is – zárta szavait Halász János a Városok
és Falvak Szövetségének az elnöke. 
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Nagyon sok megyébõl, több település és vá-
ros csatlakozott a szövetséghez az évek so-
rán. Egy olyan közösségi, kulturális együtt-
mûködést indítottunk el, amikor egymásnak
segíteni tudunk – hangsúlyozta Halász Já-
nos országgyûlési képviselõ, a Városok és
Falvak Szövetségének az elnöke.

Öt versenyzõ, 4 érem

Gábor Alma Huszár Vanda Soós Klaudia Steinhausz Gergõ



A mai rohanó világban szinte oda se figyelünk azokra az érté-
kekre, természeti csodákra, melyek lakóhelyünket és környékün-
ket jellemzik. Ferenczi István mintegy száz önálló túrázása során
döntött úgy, hogy elkezdi szervezni a nagyközönség számára is a
kirándulásokat. 

Mindezek nem teljesítménytúrák, a cél az, hogy az emberek nyu-

godt körülmények között tudjanak gyalogolni, gyönyörködni a ter-

mészetben, és megállni egy-egy fotózásra. István tavaly õsszel hat tú-

rát szervezett. Mindenki meg volt elégedve velük, senki nem tévedt

el, ha valaki esetleg leszakadt a csoporttól, akkor visszament érte. To-

vábbra sem tartja magát túravezetõnek, hiszen ilyen „jogosítványa”

nincs. Szeret Csopakon élni, a környéken barangolni, és ha azzal né-

hány embernek jót tesz, hogy szervez túrákat, számára nagy örömöt

jelent. Idén tizenöt túrát szervezett, Csopaktól Badacsonyig, de közü-

lük is kiemelkedett a Halloween túra.

- Fantasztikusan sikerült a program, ami a Csákány-hegyi kilá-
tónál került megrendezésre. Az ország minden részérõl érkeztek
résztvevõk, kimondottan azért, hogy részt vegyenek ezen a hal-

loweeni játékos túrán. Már a gyülekezésre sokan kifestve vagy
maszkban, jelmezben érkeztek, sokan már itt is fotózkodtak. Fél há-
romkor aztán elindult a maskarás menet, felfelé a Csákány-hegyre,
ami azért mindig okoz kihívást az embereknek. Pár pihenõ beiktatá-
sa után, végül felértünk a játék helyszínére. Megjelentek az elsõ fi-
gurák a fák tövében. Lógó tökök az út két oldalán. Szellemek ringa-
tóztak a fák között és az út mellett. Az elsõ felérkezõkkel megvártunk
mindenkit, addig már sokan kíváncsian fotózták, nézték a többi de-
korációt, mint például a játékokból álló mesesarkot, vagy a kelta te-
metõt, hatalmas csontokkal és koponya mintájú tökkel, illetve ren-
geteg gyertyával – kezdi a beszélgetést István, aki szerint szükség

van az ilyen jellegû eseményekre, hiszen mindez több családot

megmozgatott. 

Felértek a többiek is, itt pár mondatban ismertette István a játékot.

Mint kiderült, kis tök mintájú szörny és szellem rajzolatú fa és kavics

dekorációkat kellett megkeresni a fák között, amit haza is vihettek a

gyerekek. Százhetven dekoráció lett kihelyezve, emellett mindenki

kapott a halloweeni szokásokhoz híven cukorkát és ajándékot is. Ki-

lenc eldugott fehér boríték megtalálója pedig választhatott egyet a ki-

helyezett dekorációk, illetve zsákbamacskák közül. A gyerekek, szü-

lõk izgatottan keresték az eldugott kincseket, volt, aki még a farönköt

is felemelte, hátha az alatt van valami. A kilátóhoz vezetõ út mentén

töklámpások voltak kihelyezve, illetve múmiának, szellemnek álcá-

zott, gyertyával világító lények. István saját maga készítette el az ösz-

szes dekorációt és a 170 eldugott tököt. Egy hónapig, munka után, es-

ténként, szabadidejében gyártotta le azokat, de nagyon örült, hogy

tetszett mindenkinek. A résztvevõk úgy váltak el egymástól, hogy jö-

võre, veletek, ugyanitt.
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Halloweeni borzongás a Csákány-hegyen

Fantasztikusan sikerült a program, ami a Csákány-hegyi kilátónál ke-
rült megrendezésre. Az ország minden részérõl érkeztek résztvevõk,
kimondottan azért, hogy részt vegyenek a halloweeni játékos túrán.

Sain-Cirq-Lapopie nevû település Franciaország dél-nyugati ré-

szében a hegyek között bújik meg, a Lot folyó fölé emelkedõ szik-

lán.

A több száz éves épületek és a zegzugos kis utcák a középkorba

vittek vissza bennünket. A hely hangulata, a táj szépsége, az õsi épü-

letek gondozottsága a pár órára idelátogató turisták mellett nagy

számban vonz ide tartósan letelepedõ mûvészeket.

Élveztük mindezt 2018. októberében

Üdvözlettel:

Chikán András és Chikánné Anna

Sain-Cirq-Lapopie

„Csopak, mert szeretem.”

Október végén elvittük a hûséges hátizsákunkat Omán szultánságba.



A rendezvényt a Csopaki Polgári Kör szervezte, Balogh Ba-
lázs elnök üdvözölte az érdeklõdõket, akik ismét sokan jöttek el
a kultúrházba. Huth Gergely, a PestiSrácok.hu fõszerkesztõje,
a Sajtóklub tagja, több mint egy órás bel- és külpolitikai össze-
foglalóját az Európában zajló folyamatok ismertetésével kezd-
te. 

A népszerû újságíró szerint manapság is ugyanolyan aljas, hírha-
misító módszerekkel, manipulatív felvételekkel dolgoznak a nemzet-
közi szervezetek, mint elõdeik. Példával jellemezte a chemnitz-i de-
monstrációt, ami annak okán robbant ki, hogy Németországban egy

iraki és egy szír
migráns több
mint 25 kés-
szúrással meg-
ölt egy német
állampolgárt.
Ezt a demonst-
rációt úgy ma-
nipulálta a né-
met média,
hogy a képso-
rokba, más vá-
rosokban fel-
vonuló neonáci
tüntetõket vág-
tak be, holott
Chemnitzben
olyan német ál-
l ampolgárok

vonultak az utcára, akiknek elegük lett a migránsok gyilkolásaiból, és
Merkel politikájából. A bolsevik nem vész el, csak átalakul, ez volt
az elõadásának a címe. Szerinte manapság taktikájuk része, hogy ki-
sebbségeket, perifériális csoportokat uszítanak a társadalmi rend el-
len, a többségi társadalom ellen. Ezeknek a nyár másról sem szólt,
csak a Mi vagyunk a többség címen, talán néhány tucatnyian kukákat
verve, ott tüntettek a valódi többség ellen. Ez a klasszikus bolsevik
mentalitás. Várják a pillanatot, amikor lerohanhatják az építkezõ,
többet akaró, történelmére büszke Magyarországot. Nemzetközileg
mindig valami újat találnak ki, ezekre találták ki az NGO-kat, a vilá-
got behálózó mozgalmaikat. Legújabban a Bosznián keresztül Euró-
pába igyekvõ migránsokat név nélküli bankkártyával látják el.
Mindig valami új, felforgató dolgot találnak ki. - Tudjuk jól az oro-
szok jóvoltából, - akik feltörték a Soros hálózat szervereit és a meg-
szerzett iratokat egy DC Leaks nevû oldalra felpakolták - hogy az EU
Parlamentben több mint 200 képviselõt tartanak számon, akik a saját
lobbistájuk. Ezek a hatalmi rendszerek tehát mindig újra és újra ter-
melik nekünk a problémát, most éppen a 70 kilométerre levõ bosnyák
határnál rángatják a horvát kerítést, durva hatalmi játékokat ûznek –
folytatta tovább Huth Gergely. Említette még, hogy a mostani kéthar-
mados gyõzelem után jött el az idõ arra, hogy a kultúra területén is
rendet tegyünk. Hiszen nonszensz, hogy a múzeumok, színházak, és
a kulturális élet egyéb területein harmad és negyed sorban helyet
foglaló bolsevik kövületei döntsenek arról, hogy ki kapjon meg egy
forgatókönyvet, vagy ki kapjon támogatást a koncertjére. 
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A Bene dülõben, egy régi, de felújított épületben tekinthetõ
meg Zámbó Attila képzõmûvész mûterme. A ház egy galériának
is helyt ad, ahol kortárs mûvészek kiállításai is váltakoznak. 

– Törökbálintról, két éve költöztünk Csopakra, feleségemmel Krisz-
tával, és lányommal Biankával. Korábban Balatonfüreden volt egy ki-
sebb telkünk, sokat lejártunk oda, kiszakadni egy kicsit Budapest ro-
hanó világából. Lassan annyira elmélyült a Balaton iránti szerelem,
hogy nem halaszthattuk tovább az új életmód kialakítását. Eleinte nem
Csopak volt a cél, hanem egy olyan ingatlan, ami ideális a mostani
életvitelünknek. Olyat kerestünk, ami tágas, alkalmas mûvészeti alko-
tótevékenységre és kiállításra, nyugodt környék, és közel van a Bala-
ton. Képzõmûvész vagyok. Fiatalkorom úgy alakult, hogy nem tanul-
tam hivatalos iskolában a szakmát, hanem autodidakta módon. Így kicsit
nehezebb, amíg az ember rátalál a saját stílusára. Erõs egyéniségek-
nél sokszor még gátló tényezõ is lehet az iskola. Csopakon hasonló te-
vékenységet folytatunk, mint elõzõ lakhelyünkön. Amolyan mûvészcsa-
lád vagyunk. A feleségem kerámiákat készít, – régebben oktatta is – de
néha az ecsetet is a kezébe veszi és fest. A lányunk inkább irodalmi
berkekben érzi otthonosan magát. Én festek, szobrokat és kerámiatár-
gyakat is készítek – kezdi a bemutatkozást Zámbó Attila, miközben
körbevezet a galériában és megmutatja, hogy éppen mit alkot.
Petpalackokból készít, színes mûtárgyakat. Bevallom elsõ látásra fur-
csállottam, mert nem hétköznapi alkotásokról van szó. 

A galéria ötlete régebbi dolog. Ezt mindenképpen a házban szeret-
ték volna megoldani. Két szobát használnak erre a célra. Egyikben a sa-
ját munkái találhatóak, a másikban vendégmûvészek állítanak ki. Atti-
la tisztában van vele, hogy a falun kívül, a szõlõk és nyaralók között ez
nem a legideálisabb, vagy talán egyáltalán nem az. De vallja, hogy et-
tõl lesz különös, úgymond „balatoni”. Nem a bevált sablon szerint sze-
retné mûködtetni, hanem ahogy az egyéniségéhez passzol. A lényeg
nem a képekkel való kereskedés, hanem hogy ezen a helyen jelen le-
gyen a kortárs képzõmûvészet, és nem is akármilyen színvonalon.

De térjünk vissza Attila munkásságára! Sokat dolgozik hulladék
anyagokkal, magyarul kimondva, szeméttel. A kidobottat, a kisemmi-
zettet néhány éve fedezte fel, mint alapanyagot. Ebben volt egy kis
kényszer is. A vásznak és festékek nagyon drágák, nem mindig futja
rá, de a mûvész nem állhat meg, létszükséglete az alkotás. Felfedezte,
hogy a kidobott agyagokban (hullámkarton, deszkadarabok, mû-
anyagflakonok) rengeteg lehetõség rejlik egy képzõmûvész számára.
A galéria új, még nem hosszú a kiállítók listája. Ez olyan dolog, ami
folyamatos építkezést kíván. Hogy jól mûködjön, kellenek hozzá a
mûvészek, akik szívesen kiállítanak, kell az érdeklõdõ közönség, akik
nem restek eljönni, és Attila lelkesedése, ami mindezt összehangolja. 
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Aki a hulladékból is tud színes alkotásokat létrehozni
Beszélgetés Zámbó Attila képzõmûvésszel

Amolyan mûvészcsalád vagyunk. A feleségem kerámiákat készít, – ré-
gebben oktatta is – de néha az ecsetet is a kezébe veszi és fest. A lá-
nyunk inkább irodalmi berkekben érzi otthonosan magát. Én festek,
szobrokat és kerámiatárgyakat is készítek – mondja Zámbó Attila.

Huth Gergely a PestSrácok.hu fõszerkesztõje tartott elõadást a kultúrházban

Huth Gergely szerint manapság is ugyanolyan al-
jas, hírhamisító módszerekkel, manipulatív felvéte-
lekkel dolgoznak a nemzetközi szervezetek, mint
elõdeik. Ez a klasszikus bolsevik mentalitás. Várják
a pillanatot, amikor lerohanhatják az építkezõ, töb-
bet akaró, történelmére büszke Magyarországot.



8 Közérdek

„Jegyzõ”-könyv
Tisztelt Csopaki Ingatlantulajdonos! Tisztelt Adófizetõ!

Szeretném felhívni figyelmét, hogy az új jogszabályok alapján az

adókötelezettséget érintõ változások bejelentésénél és jogkövetkezmé-

nyeinél változások történtek. 

Adózónak az adókötelezettség keletkezését, változását, megszûné-

sét követõ 15 napon belül adatbejelentést kell tenni az erre a célra szol-

gáló nyomtatványon. Ennek elmulasztása esetén adóhatóságom elõ-

ször felszólítást küld 15 napos határidõ tûzésével az adókötelezettség

jogszerû teljesítésére.  

Az új jogszabály kötelezõen elõírja a felhívás és a mulasztási bírság

alkalmazásának menetét. Ennek értelmében, ha adózó az elsõ felhívás-

ban foglaltak szerint a bejelentési kötelezettségét határidõn belül nem

teljesíti adóhatóságomnak természetes személy adózót 50 000 forint, a

nem természetes személy adózót 100 000 forint mulasztási bírsággal

kell sújtani az ismételt felszólítással egyidejûleg. Abban az esetben, ha

az adózó a bejelentési kötelezettségét ezután határidõben teljesíti a ki-

szabott bírság utólag mérsékelhetõ vagy elengedhetõ. 

Az ismételt felszólításban megjelölt 15 napos bejelentési határidõ

eredménytelen elteltét követõen kollégáimnak természetes személy

adózót 200 000 forint, a nem természetes személy adózót 500 000 fo-

rint mulasztási bírsággal kell sújtania, és ebben az esetben a kiszabott

bírságok nem mérsékelhetõk.  

Mindazonáltal természetes személy kérelme alapján az õt terhelõ

bírságtartozást adóhatóságom mérsékelheti vagy elengedheti, ha a

megfizetése az adózó és a vele együtt élõ hozzátartozók megélhetését

súlyosan veszélyezteti. 

Amennyiben bármilyen kérdés felmerül Önben, kérem forduljon bi-

zalommal kollégáimhoz ügyfélfogadási idõben, illetve az alábbi tele-

fonszámon 87/799-111 vagy e-mail címen ado@csopak.hu.

dr. Szántod Anita
jegyzõ

Elfeledett magyar ételek

Süllõ, gombával töltve
Az alábbi recept

méltón koronázza meg a kará-
csonyi vacsora asztal kínálatát,
egyik legnemesebb halunkkal, a
süllõvel. Természetesen akkor
jóval finomabb, ha tényleg saját
fogásból (Balatonból!!!) készít-
jük. Maga a recept is egyébként
egy õs régi horgászrecept.

Hozzávalók:
4 személyre: 1 nagyobb (kb. 1 kg-os) süllõ, 1 közepes fej hagyma, 400
gramm erdei gomba (rókagomba, vargánya stb.), 100 gramm vaj vagy
olaj, 1 csokor petrezselyem, õrölt szerecsendió, só
Elkészítés: A megtisztított, megmosott halat egy éjszakára besózzuk. A
finomra vágott hagymát olajban vagy vajban üvegesre pároljuk, hozzá-
adjuk a gondosan megmosott, vékonyan felszeletelt gombát, a vágott pet-
rezselymet, egy csipet szerecsendiót, ízlés szerint sót, és saját levében
puhára pároljuk, zsírjára pirítjuk. Mindezt a hal hasüregébe töltjük, hús-
tûvel megtûzzük, a halat kivajazott tepsibe fektetjük, megöntözzük a ma-
radék olvasztott vajjal, alufóliával betakarjuk, és elõmelegített sütõben,
mérsékelt tûznél (180 °C) kb. 25 percig pároljuk. Levesszük róla az alu-
fóliát, és erõs tûzön arany barnára pirítjuk. Tálra csúsztatjuk, citromkari-
kával petrezselyemmel díszítjük. Köretként serpenyõben vajon sült édes
burgonya és zöldség illik hozzá.
Italként ajánlok hozzá csopaki olaszrizlinget , a fõzés elõtt pedig, ünnep
lévén finom házi gyümölcs pálinkát, no csak 0,5 dl-t.

Gál Tamás
élelmezésvezetõ

Orvosi tanácsok 
az ünnepi idõszakra

Ebben a téli idõszakban különösen fontos odafigyelnünk immun-
rendszerünk karbantartására. Ezt legkönnyebben úgy tehetjük meg, ha
elegendõ zöldség és gyümölcsfélét fogyasztunk, mellyel biztosíthat-
juk az elegendõ vitaminszükségletet. Legjobb az olyan zöldség-gyü-
mölcs félék fogyasztása, melyek helyben is elérhetõek télen, például:
alma, körte, káposzta, cékla, sütõtök, zeller. Emellett a rendszeres test-
mozgás is jótékony hatással bír az immunrendszerünkre, töltsünk idõt
a szabadban, sétáljunk nagyokat a télen is.

A téli borongós idõben könnyebben kezd nassolni az ember, azon-
ban érdemes odafigyelni, hogyha nassolni támad kedvünk, akkor az
édességet próbáljuk meg kiváltani valami gyümölccsel (sült alma)
esetleg gyümölcs rizzsel, gyümölcssalátával. Ha mindenképp a csoko-
ládéhoz szeretnénk nyúlni, akkor annak mennyisége ne haladja meg a
napi 1–2 kockát.

Az év ezen idõszakában gyakrabban találkozhatunk szélsõséges idõ-
járással, hóeséssel, ónos esõvel, jeges járdával és utakkal, ennek meg-
felelõen többször elõfordulnak elesések és az ezzel kapcsolatos sérülé-
sek. Idõsebbek esetén jobb, ha ilyen útviszonyok között például: jeges
járdán nem indulunk útnak, vagy azt segítséggel, nem egyedül tesszük.

Figyeljünk oda a környezetünkben élõkre, különösen az egyedül
élõkre és idõsebbekre, ha szükséges segítsünk nekik, vagy jelezzük a
megfelelõ helyen, ha segítségre lehet szükségük. Legyünk körültekin-
tõek a gyertyák, csillagszórók és egyéb pirotechnikai eszközök (szil-
veszteri tûzijáték) használatakor, hogy elkerüljük a sérüléseket.

Az ünnepek alkalmával mindenki szeret jókat enni-inni, azonban
ekkor is érdemes odafigyelni a mértékletességre, nehogy rossz él-
ménnyel záruljon az ünneplés. Gyakrabban kerül az asztalra töltött ká-
poszta, halászlé, de egyéb könnyûnek nem mondható ételek is. Ha te-
hetjük, inkább együnk többször kisebb adagokat, ezzel megkönnyítve
emésztõrendszerünk dolgát és elkerülve egy esetleges rosszullétet. Az
alkohol fogyasztás kapcsán is érdemes mértékkel élni. Egy jó csopaki
bor persze nem hiányozhat az ünnepi asztalról.

Áldott, békés és egészségben gazdag Ünnepeket kívánok minden-
kinek!

Dr. Imre Bence
háziorvos

Testületi ülésrõl jelentjük.
November 20-án munkaterv szerinti testületi ülést tartottunk. El-

sõ napirendként a Balatonfüredi Rendõrkapitányság Rendészeti Osz-
tály beszámolóját vitattuk meg a közbiztonság helyzetérõl. Megálla-
pítottuk, hogy Csopakon a közbiztonság tovább javult.

Megvitattuk a 2018. évi költségvetés III. negyedéves teljesítését
és a IV. költségvetési módosítását, melyek jól láthatóan megnyugta-
tó alapokat biztosítanak a 2019-es évre. Ezen az ülésen kellett dön-
teni a helyi adók módosításáról, a helyi adók mértékét a képviselõ
testület idén sem emelte. A bizottság javaslata az volt, hogy intéz-
kedjünk a településünket ellepõ, illegálisan elhelyezett hulladékok
lerakása ellen. Adócsoportunk fokozottan ellenõrzi,  hogy az ingat-
lan tulajdonosok megkötötték- e a törvényben kötelezõen elõírt hul-
ladék elszállítási szerzõdéseket.

Több strandi beruházásról is döntöttünk, térkövezésrõl, középsõ
vizesblokk felújításáról, valamint a strand fõbejáratával szemben le-
võ gyerekpancsoló homokozásáról, mely munkálatok az elmúlt
években rajtunk kívül álló okok miatt elmaradtak. 

Lakossági kérelmekrõl is döntöttünk, többek között napelemes
lámpák kihelyezésérõl, elõvásárlási jog lemondásáról, stb. A testüle-
ti döntések a honlapon, a rendeletek az njt.hu oldalán, valamint a tel-
jes ülés felvétele megtekinthetõ az interneten és a Csopak tv-ben. 

Ambrus Tibor
polgármester
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Nyár, õsz, tél a NABE-ban
JÚNIUS 2-án fontos megjelenésünk volt Balatonakarattyán, a

ZÖLD FESZTIVÁLON. Nagy sikert arattak a gyerekek és felnõt-

tek körében a kákából készíthetõ tutajok. Igazi zöld program volt,

hogy Csopak „színeiben” Dr Eöry Ajándok sok-sok résztvevõnek

meridián tornát mutatott be. A dekorációnak szánt levendula csok-

rocskáinkat örömmel fogadták a más településekrõl jött NABE tár-

saink. 

Fejet hajtottunk mi is a trianoni veszteségeink évfordulóján.

JÚLIUS hónapban testvérvárosunk, a lengyelországi Myslenice

fogadta nagy és kipróbált barátsággal a csopaki küldöttséget, mely-

nek három NABE tagja is volt.

Sok éve meghívást kapunk a Lovasi Lovas Napok eseményeire.

Itt NABE környezetvédelmi játékokkal vonultunk ki a gyerekek szó-

rakoztatására.

AUGUSZTUS 20. A magyarság jeles napján ünnepi szentmisén

vettünk részt és megkóstoltuk a szentelt új kenyeret.

A Csopak Napok kulturális rendezvényein vendégeinkkel együtt

rendszeresen jól éreztük magunkat.

SZEPTEMBER „hazai pálya!” A nyárbúcsúztató Happy And

események között mi is kézmûves programmal, vizes játékokkal, óri-

ás társasjátékkal szórakoztattuk a strandon az érdeklõdõket. Idén is

lényegesen több idõt töltöttünk itt a tervezettnél. Jólesõ érzés volt

„kiszolgálni” a sok-sok gyermeket, esetenként a szüleikkel együtt.

A Református Általános Iskola civil társnak hívott bennünket a

szept. 22-én tartott CSALÁDI NAP programjára. Itt rendeztük a ha-

gyományos MADÁRIJESZTÕ versenyünket. Az anyagi fedezetet

pályázati pénzbõl az iskola biztosította. 

Ugyanekkor közösségi csalamádé és lecsó készítés volt az Üdülõ-

faluban. Itt is kivettük a részünket. 

Az is sok éve hagyomány, hogy jó szomszédunk, Paloznak is

meghív bennünket gyermek programunkkal a falunapokra.

Kerek születésnapot ünnepelt a Csopak-Paloznak Horgászegye-
sület, ahova meghívást kaptunk. Remek hangulatú találkozás volt! 

OKTÓBER az õszi virágosítás, parkgondozás ideje Csopakon.

Igazi települési közösségi program. A patak menti parkban árvácská-

kat ültettünk és a Nap lánya c. fából készült szobrot állagmegóvás-

ként lefestettük. 

Az 1956-os forradalom emlékére rendezett felemelõ hangulatú

ünnepségen is jelen voltunk. A megemlékezés koszorúját is elhe-

lyeztük.

NOVEMBER hónapban ünnepelte a Nyugdíjas Klub 15. szüle-

tésnapját. A baráti invitálás kedvünkre volt! Néhányan a klub tagjai

vagyunk.

DECEMBER
A hagyományos Luca napi bütyköldénk a Református Általános

Iskolában lesz (dec. 14-én 10 órakor). Nagy érdeklõdésre számítunk

H.Vass Ildikó origami mûvész bemutató foglalkozásához.

Fontos esemény az adventi gyertyagyújtás a toronynál, ott a he-

lyünk!

Csopak Falukarácsony, finomságokkal készülünk!

Ezúton is nyilvánosan köszönetet mondunk az Önkormányzatnak,

a Református Általános Iskolának, a Mandulavirág Óvodának önzet-

len és hathatós segítségeiért.

Áldott Karácsonyi ünnepeket, örömöket hozó 2019-et kívá-
nunk mindenkinek!

Dr. Tarnai Dezsõné
NABE Csopaki csoport elnöke

Új szekrénysor az iskolában

A nyár folyamán 3 millió 700 ezer forintból, új szekrénysort he-

lyeztek el a Csopak Református Általános Iskola folyosóján. A költ-

ségeket az intézmény állta. Az elsõ három osztálynak közös szekré-

nyük van, míg a negyedik osztálytól, minden egyes tanuló, külön ka-

binnal rendelkezik. A szekrényekbe a gyerekek a ruháikat, a tanulás-

hoz szükséges eszközöket tudják elhelyezni. A diákok nagy öröm-

mel vették birtokukba, az igényes, szép szekrénysort, mely zárható.

A munkálatokat a csopaki Czvizler Tamás asztalosmester végezte el. 

Szendi Péter



A Nyugdíjas Klub meghívásának eleget téve eljött hozzánk Amb-
rus Tibor Polgármester Úr. A Városok és Falvak Országos Szövetsé-
gének delegációja részeként vezette a csopaki csoportot Moszkvába.
és élményeirõl tartott részletes és élvezetes elõadást. A szakmai prog-
ram a balatoni térség – Csopak és Tihany-gasztronómiai, kézmûves
bemutatója nagy sikert aratott a turisztikai szakemberek körében. A
szakmai programok mellett jutott idõ Moszkva turisztikai látványos-
ságainak felfedezésére is. A képeken keresztül mi is megcsodálhattuk
a Kreml, a Vaszilij Blazsennij Székesegyház, a Lomonoszov Egye-
tem, a Moszkva folyó, a sugárutak, a virágos parkok, az új monumen-
tális épületek, a GUM áruház impozáns látványát. Köszönjük az él-
ményt!

A élménybeszámolóhoz kapcsolódva A Kavarna testvérváros
meghívásának eleget téve Csopak község civil szervezeteinek képvi-
selõi részt vehettek egy öt napos szakmai programon a Kavarnai Hal
és Kagylófesztivál alkalmából. A képek alapján a tagok is betekintést
nyerhettek a bolgár élményekrõl.

Megemlékeztünk Radnóti Miklós halálának 74. évfordulójáról. A
kultúrcsoport a költõ válogatott verseibõl adott ízelítõt a hallgatóság-
nak. A szomorú, szinte tényszerûen megírt versek zömében a hábo-
rúról és az általa átélt szenvedésekrõl szóltak. Több vers is tükröt tar-
tott az akkori társadalom elé, amit a költõ egyik versében így irt: „Oly
korban éltem én e földön...” A megemlékezést dr. Pécsvárady László
csopaki lakos Radnótihoz címû vesével zártuk. A közönség könnyes
szemmel és nagy tapssal köszönte meg az irodalmi mûsort. A mûsort
összeállította és az összekötõ szöveget megírta és elmondta dr. Hor-

váth Imréné. A költeményeket elõadták Látos Jenõné, Gyarmati
Lászlóné, Szabó Károlyné, Bíró Antalné, Poór Sándorné, Jáger Ti-
bor, Jáger Tiborné, Oláhné Schmidt Erzsébet, Szél István, Csoó
Sándorné, Nagy Ferencné és Hajdú-Fehér Zsuzsa. Köszönjük a szép
élményt.

A mûsor megtekinthetõ a Csopak község hivatalos honlapján:
https://csopak.hu/…/meltosagteljesen-emlekeztek-meg-radnoti…

A Csopak Nyugdíjas Klub november 21-én ünnepelte megalakulá-
sának 15. évfordulóját. A születésnap alkalmából ünnepi köszöntõt
mondott Ambrus Tibor Polgármester Úr, Demeter Ferenc, a NYOSZ
megyei elnöke, ill. gratulációjukat fejezték ki Csopak község civil
szervezeteinek vezetõi is. A szép szavak mellé ajándékokkal is ked-
veskedtek a klubnak. Demeter Ferenc oklevelet adott át Tóthné Fe-
renc Henriettnek a Mandulavirág Óvoda vezetõjének és Csoó
Sándornénak, elismerve az eddig végzett munkájukat. A Polgármes-
ter úr az Önkormányzat nevében egy gyönyörû tortát adott át. dr.
Horváth Imréné dr. Pécsvárady László erre az alkalomra irt versét

mondta el, majd a kultúrcsoport elénekelte a nyugdíjas himnuszt. dr.
Károly Gabriella köszöntõje után az elmúlt 15 év jelentõsebb esemé-
nyeirõl vetített képeket, melyek megtekintése közben kellemes emlé-
kek idézõdtek fel. Megköszönte a tagok munkáját és az Önkormányzat
hathatós támogatását. Kifejezte abbeli reményét, hogy az óvodával és
az iskolával továbbra is megmarad a jó kapcsolat. Finom vacsora és
a torták elfogyasztása után Bakonyvári Sándor zenész tangóharmoni-
kával szolgáltatott kitûnõ zenét. Megénekeltette és táncra buzdította
a klubtagokat. Mindenki nagyon jól érezte magát, és reméljük a kö-
vetkezõ 15 év is hasonlóan jól telik. Köszönjük a szervezésben részt-
vevõk munkáját. November utolsó programjaként Chikán András
„Barangolás Japánban” vetítéssel egybekötött elõadását nagy érdek-
lõdéssel hallgattuk meg.
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A cikk írásakor még késõi meleg van, de ismerve idõjárásunk kiszá-
míthatatlanságát, lehet, hogy mire az írás megjelenik, már a meleg ru-
hákat keressük elõ a szekrénybõl. Ezért szeretnék már most a házi ked-
venceink (kutya, macska) téli gondozásáról, etetésérõl írni, hogy állata-
ink minél könnyebben átvészeljék a hideg, havas, jeges idõszakot.

A kutyák, macskák, - normál esetben - téli dús szõrzet növesztésével, s
a bõr alatti zsírréteg növelésével készülnek fel a télre, de ez önmagában még
nem elegendõ az egészséges élethez. Nagy a különbség a szobában lakó és
a szabadon tartott állatok téli gondozása között. A házban élõ kutyák a sze-
rencsések, rájuk csak a séták alkalmával kell jobban figyelni. Séta végezté-
vel a talppárnákat, ujjközöket legjobb lemosni, szárazra törölni. Különbözõ
„mancsvédõ” kenõcsöket is be lehet szerezni. A szabadban tartott kutyák
élete sokkal keményebb télen, ezért a következõkre feltétlen oda kell figyel-
ni a gazdinak: a kutyaház legyen szigetelt, a belseje állandóan száraz. Le-
gyen kibélelve (mûanyag, mûszál kerülendõ), legyen szélfogó a bejáratnál.
A kutyaház akkora legyen, hogy az állat a saját hõjével fel tudja azt fûteni,
s legalább akkora, hogy fel is tudjon benne állni. Ha túlméretezett a kutya-
ház, az állat fázni fog benne. A mancsok állapotát az õ esetükben is figyel-
ni kell. A kint tartott állatok energiaigénye megnõ, ezért a megszokott adag-
nál 15-20 %-kal több ennivalót igényelnek (meleg étel!). A hideg napokban
az ivóvizük gyorsan befagy, így ezt is gyakran ellenõrizni kell. Nem szabad
fagyos idõben, szabadban tartani a beteg, a mûtéten átesett, a rövid szõrû,
kistestû és öreg kutyákat. A láncon tartott kutyák látványa felháborít (nyá-
ron is). Aki nem tud pár négyzetméter dróthálóból, néhány oszlopból, egy
egyszerû kennelt gyártani, az inkább ne tartson kutyát! 

Sokszor hallom az állattulajdonosoktól, hogy a paraziták elleni véde-
kezést télen felfüggesztik, mondván télen úgy sincs kullancs, atka. Nagy
tévedés, a kullancsok, atkák, bolhák télen is életben maradnak és okoznak
is megbetegedéseket (babesiosis, Lyme kór, rühösség). Az idõsebb, fõleg
nagytestû kutyákat még inkább megviseli a téli idõszak. A kor elõrehalad-
tával egyre gyakoribbak a mozgásszervi, reumatikus, kopásos, fájdalmas
elváltozások az ízületekben. Ezek a tünetek az erõs hidegben még inkább
felerõsödnek. Ha a tulajdonos idõben fordul állatorvoshoz, ez a betegség-
csoport jól kordában tartható, kezelhetõ.

S még valami, ami a télhez kapcsolódik: a szilveszteri petárdázás. Nem
kétlem, hogy sok embernek örömet okoz, ha durrogtatást, pufogtatást pro-
dukálhat. Ugyanezt a kutyák, macskák másképpen élik meg (hallásuk 100-
szor érzékenyebb az emberénél). Fõleg az érzékeny, gyengébb idegrend-
szerû, epilepsziára hajlamos egyedekrõl van szó. Bennük a petárdázás ha-
talmas félelmet, stresszt válthat ki. Válaszuk, ha tehetik, a menekülés. Mi-
nél távolabb lenni a hang- és fényhatásoktól! Ennek eredménye január 1-
2-án sok otthonát vesztett, gazdátlan kutya. Ha sikerül befogni és a chip
alapján azonosítani a gazdát, ez a jobbik eset. Ha nem, akkor jön a men-
hely. Szilveszterkor gondoskodni kell arról, hogy a kutyánk, macskánk
biztonságban érezze magát és ne legyen lehetõsége kárt okozni önmagának
és a környezetének. A bezártság epilepsziás rohamot válthat ki. Érzékeny
idegrendszerû állat esetében többféle nyugtató hatású szer is forgalomban
van, a gazdi forduljon tanácsért állatorvosához. A házicicák téli tartása,
etetése azonos a kutyáknál leírtakkal. Dr. Tarnai Dezsõ

állatorvos

11Események

Könyvtárunk vendége volt
Törõ Balázs néprajzkutató

Aki „Kalandozások
az õszi Balaton-felvidé-
ken” címmel tartott elõ-
adást. Sok izgalmas
részletet hallhattunk és
láthattunk a régi falusi
világból, a szürettõl, a
tûzcsiholáson át a cser-
szömörce aratásig. Az
elõadó a hallgatóit nem
csupán a fényképeken és
térképvázlatokon ke-
resztül kalauzolta meste-
rien, a régi Csopakon és
környékén, hanem olyan
kulisszatitkokba is be-
avatott minket, hogy mi-
ért nem tudták feltörni a
környékbeli pincéket a
rossz szándékkal érke-
zõk. Elmagyarázta egy
különleges zár, a „köly-
kes” zár mûködését, me-
lyet lehetetlen volt meg-
rongálni, feltörni. Több eszközt is körbeadott az érdeklõdõknek, s
azokat látva, és az elõadást hallgatva hüledezhettünk eleink lelemé-
nyességérõl, találékonyságáról.

Gégény Marianna

Készül a 2019-es csopaki naptár. A zsûri idén sem volt könnyû
helyzetben, mert rengeteg jó fotó közül kellett választani.

Házi kedvenceink téli gondozásáról
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Partnereink:

CSOPAK SC bajnoki mérkõzései
A Csopak SC a tabella hetedik helyén állva lépnek pályára. Az

U19 férfi osztályban a csopaki fiatalok a ranglista negyedik
helyérõl várják a következõ fordulót.
2018. felnõtt U19

08. 12. 17:00 CSOPAK SC–ÖSKÜ FC 2:2 8:4
08. 19. 17:00 UGOD SE–CSOPAK SC 4:2 2:3
08. 26. 17:00 CSOPAK SC–ÕSI PSK 2:2 2:0
09. 02. 16:30 TÓTVÁZSONY SE–CSOPAK SC 3:4 3:2
09. 09. 16:30 CSOPAK SC–CSABRENDEK FC 5:3 6:1
09. 16. 16:30 TALIÁNDÖRÖGD SE–CSOPAK SC 1:5 0:2
09. 23. 16:00 CSOPAK SC–SOMLÓ SC 4:4 10:1
09. 30. 16:00 CSOPAK SC–NEMESVÁMOSI LSE 4:1 10:1
10. 07. 15:30 SZENTANTALFA NVSE–CSOPAK SC 2:3 2:1
10. 14. 15:00 CSOPAK SC–NEMESSZALÓK ESE 5:2 4:0
10. 20. 15:00 PEREMARTON SC BERHIDA–CSOPAK SC 3:1 5:0
10. 28. 14:30 CSOPAK SC–B.TOMAJI SE BONVINO 1:7 11:4
11. 04. 14:00 PÉTI MTE–CSOPAK SC 5:2 3:1
11. 11. 13:30 ÖSKÜ FC–CSOPAK SC 4:2 1:5
Az U19-es mérkõzések 2 órával a fenti felnõtt meccsek elõtt kezdõdnek!
Várjuk minden kedves szurkolónkat a hazai, és idegenbeli mérkõzé-
seinkre egyaránt. Hajrá Csopak! Eredmények: www.mlsz.hu

A Községi Könyvtár nyitva tartása
HÉTFÕ KEDD SZERDA CSÜTÖRTÖK PÉNTEK SZOMBAT

ZÁRVA ZÁRVA 13.00–17.30 10.00–17.30 ZÁRVA ZÁRVA
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